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Nyomtatott és online sajtó 
 

Szijjártó Péter: súlyos támadásokra kell készülni Magyarország szuverén 

külpolitikájával szemben 
2024. augusztus 24. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, hvg.hu 

Súlyos támadásokra kell készülni a következő évben is Magyarország szuverén külpolitikájával 

szemben, a liberális mainstream támadni fogja hazánk politikai biztonságát, fizikai 

biztonságát, gazdasági biztonságát és energiabiztonságát - közölte a tárca tájékoztatása szerint 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szombaton a tihanyi Tranzit fesztiválon. A 

tárcavezető mindenekelőtt a szuverenitás megőrzésének fontosságáról beszélt, rámutatva, 

hogy ez nem politikai ideológia kérdése, hanem élet-halál kérdése a nemzet szempontjából. 

"Magyarország a szuverenitáshoz történő ragaszkodással gyakorlatilag a liberális mainstream 

antitézise lett" - mondta. A fizikai biztonságról szólva azt ecsetelte, hogy miként próbálja a 

Nyugat "belenyomni" hazánkat az ukrajnai háborúba. Megjegyezte: "Magyarország lett utolsó 

akadálya a háborús pszichózis féktelen, kontroll nélküli európai tombolásának". Hozzátette, 

hogy a kormány nem enged a nyomásnak, s továbbra sem hajlandó részt venni a fegyverek 

szállításában, az ukrán katonák kiképzésében, mivel az eszkaláció a szomszédságban lenne 

igazán erős, illetve az országban jelentős magyar kisebbség is él. "Tehát mi ebből a szemszögből 

érvelünk a béke mellett" - mondta, rámutatva, hogy ezért is váltott ki ekkora "elementáris 

erejű" reakciót Európában a magyar békemisszió, mert az a diplomáciai rendezés halvány 

esélyét villantotta fel. 

 

Hankó Balázs: a kormány a Sapientia egyetem újabb belvárosi ingatlanának a 

felújítását támogatja Kolozsváron 
2024. augusztus 24. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu, Krónika, Transtelex 

A magyar kormánynak az a feladata, hogy segítse a fiatalokat a Kárpát-medencében, hogy olyan 

jövőjük legyen, amire bizton támaszkodhat a nemzet; ezért a Sapientia Erdélyi Magyar 

Tudományegyetem (EMTE) újabb belvárosi ingatlanának felújítását támogatja 560 millió 

forinttal Kolozsváron - jelentette be Hankó Balázs kulturális és innovációs miniszter pénteken 

az erdélyi városban. A város főteréhez közeli műemléképület korszerűsítése után a Makovecz-

program vendégtanárainak és a szakkollégiumoknak biztosít majd otthont. "Nekünk az a 

feladatunk, a küldetésünk, hogy a magyar fiatalok a Kárpát-medencében egyszerre legyenek 

versenyképesek és őrizzék meg a magyar identitásunkat" - hangsúlyozta Hankó Balázs a Jókai 

(románul Napoca) utca 5. szám alatti ingatlan udvarán tartott sajtótájékoztatón. Kató Béla 

erdélyi református püspök, a Sapientia Alapítvány elnöke rámutatott: a kolozsvári, erdélyi 

magyarság csak az intézményeiben maradhat meg. "Tehát nekünk kellenek ilyen szigetek, 

területek, várak (...), ahol önmagunk lehetünk" - fogalmazott. 
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Potápi Árpád János: a magyarok számára a szabadság egy évezredes küldetés 

része 
2024. augusztus 24. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Körkép.sk, Vajma.info, Felvidék.ma 

A magyarok számára a szabadság egy évezredes küldetés része - szögezte le Potápi Árpád János, 

a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára a felvidéki Csiliznyáradon, ahol 

ünnepi beszédet mondott a kenyérszenteléssel és szentmisével egybekötött helyi Szent István 

napi ünnepségen, szombaton. Az államtitkár a csallóközi településen mondott beszédében a 

magyar szabadságot és a nemzet függetlenségét az államalapítás, a szabadságharc, a honvédő 

háborúk, forradalmak közös céljának nevezte. "A legrégebbi nemzeti ünnepünk, egyfajta 

nemzeti összetartozás napja is, amikor hitet teszünk a magyarságunk a függetlenségünk a 

szabadságunk mellett" - fogalmazott.     Elmondta: az új kenyér idején köszönjük meg azt, hogy 

van mit az asztalra tennünk, de a nemzetünk a test szükségletein túl mindig kitűzött egy 

nagyobb, távolabbi célt maga elé, s ez a cél felismerhető az államalapításban, a honvédő 

háborúinkban, a hazáért hozott áldozatokban, forradalmainkban. Ez a nagyobb cél a nemzet 

függetlensége, a magyar szabadság - tette hozzá.   

 

Potápi Árpád János: erősíteni kell a magyar lovas kultúrát 
2024. augusztus 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

Felvidék.ma, Vajma.info, Krónika 

A Kárpát-medencei lovas programok támogatásával, a lovas kezdeményezések hálózatának 

megszervezésével erősíteni kell és vissza kell helyezni a világ élvonalába a magyar lovas 

kultúrát - hangoztatta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára pénteken 

Gyergyószentmiklóson. Potápi Árpád János fővédnökként köszöntötte a XVII. Székelyföldi 

Lovas Ünnep résztvevőit, rámutatva: az ilyen népszerű rendezvények alapozzák meg a 

lovassportok tömegbázisát. Kifejtette: ha elég sok gyermek, fiatal vesz részt hasonló 

rendezvényeken, akkor az már olyan "merítési lehetőséget" teremt, hogy utána a székelyföldi 

versenyzők nemzetközi szinten, a román vagy a magyar bajnokságban, mindenütt nagyon jó 

eredményeket tudnak elérni. Ennek jegyében indította el az államtitkárság előbb az erdélyi, 

majd a Kárpát-medencei lovas programot, és mindent megtesz azért, hogy 2025-ben a 

lovasokat, a lovas hagyományokkal foglalkozókat hálózatba kapcsolja. 

 

Németh Zsolt: a nemzeti összetartozás forradalma zajlott le az elmúlt három és 

fél évtizedben 
2024. augusztus 23. – MTI, hirado.hu, Krónika, szekelyhon.ro, Ma7.sk 

A nemzeti összetartozás forradalma zajlott le az elmúlt három és fél évtizedben - hangsúlyozta 

az Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke pénteken Tihanyban a Tranzit fesztiválon. 

Németh Zsolt a Hogy sikerült a rendszerváltozás utáni nemzetegyesítés? című 

panelbeszélgetésen azt mondta, a magyar politika megkérdőjelezte és megváltoztatta azt a 

status quot, amelynek lényege az volt, hogy nem lehet a nemzeti összetartozásra, az egységes 

magyar nemzetre semmilyen politikai, gazdasági, kulturális struktúrát ráépíteni. Ebben fontos 
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lépcsőfok volt az első Orbán-kormány idején létrehozott Magyar Állandó Értekezlet (Máért), 

utána pedig számtalan politikai, gazdasági, oktatási, egyházi és civil struktúra épült erre a 

nemzeti összetartozás tudatra - fogalmazott a kormánypárti politikus, kiemelve, ezért 

tekinthetjük az elmúlt harmincöt esztendőt a nemzeti összetartozás forradalmának. Panyi 

Miklós, a Miniszterelnökség parlamenti és stratégiai államtitkára azt mondta, kedvező 

nemzetközi környezet és külső körülmények is kellettek ahhoz, hogy nemzetpolitikát lehessen 

folytatni. "Ez adott egy olyan pályát", ami a kétoldalú kapcsolatokban lehetőség biztosított arra, 

hogy ebben a folyamatban bevigyenek olyan kérdéseket, mint a kisebbségvédelem és az adott 

helyi magyar kisebbség ügye - tette hozzá. 

 

Szentmisét ünnepeltek Bécsben Szent István tiszteletére 
2024. augusztus 25. – magyarkurir.hu, gondola.hu 

Több száz magyarországi és Kárpát-medencei zarándok ünnepelte Szent István királyt 

augusztus 24-én a bécsi Stephansdomban első szent, valamint utolsó boldog királyunk, IV. 

Károly ereklyéjének jelenlétében. A szentmise főcelebránsa és szónoka Kiss-Rigó László 

szeged-csanádi megyéspüspök volt. A Szent István király nevét viselő templomban, a bécsi 

Stephansdomban ünnepel a magyar közösség. Megtöltik a dómot a bécsi magyarok, a 

Magyarországról és a Kárpát-medencéből érkezett zarándokok sokasága. Jelen vannak a 

politikai, társadalmi és diplomáciai élet képviselői, köztük Szilágyiné Bátorfi Edit, 

Magyarország bécsi nagykövete; Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért 

felelős államtitkára és Jakab István, az Országgyűlés alelnöke. A szentmisén koncelebrál az 

ünnep egyik házigazdája, Varga János, a bécsi Pázmáneum (Collegium Pazmanianum) rektora. 

Jelen vannak a bécsi magyar nagykövetség munkatársai, az ausztriai magyar szervezetek 

képviselői, a Szuverén Máltai Lovagrend, a bécsi magyar cserkészek és a Magyar Huszár és 

Katonai Hagyományőrző Szövetség tagjai. 

                
A 92 évesen még alkotó magyar írót is kitüntették az Aradi Városnapokon  
2024. augusztus 23. – Krónika 

Magyar személyiségeket is kitüntettek az Aradi Városnapok keretében tartott csütörtök esti 

ünnepi képviselőtestületi ülésen. A díjakkal a kultúra, a sport, a tudományok vagy az oktatás 

terén elért eredményeket ismeri el az önkormányzat. A városnapokkal arra emlékeznek 

minden augusztusban többnapos rendezvénysorozattal, hogy 1834-ben ekkortájt kapta meg 

Arad a szabad királyi városi címet, amely autonóm státusszal, gazdasági-kereskedelmi 

előnyökkel járt. A helyi tanács RMDSZ-es tagjai fontosnak tartják, hogy minden évben 

magyarok is szerepeljenek a díjazottak között, ami nemcsak a felterjesztett egyének számára 

fontos, hanem azt üzeni, hogy a helyhatóság egyenrangú félként, városformáló közösségként 

tekint a magyarságra, elismerve annak a rég- és közelmúltban, továbbá a jelenben játszott 

szerepét – hangsúlyozta Horváth Júlia, a magyar érdekvédelmi szervezet jelenlévő 

önkormányzati képviselője. Az RMDSZ javaslatára idén Tóth Mária írót és – post mortem – 

Szabó-Ferencz Irma néhai muzeológust tüntették ki Kiváló polgár oklevéllel.  
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Kilőtt az erdélyi civil szervezetek tevékenysége, a magyar kormány kifejezett 

szándéka a támogatások növelése  
2024. augusztus 23. – Krónika 

Értéket teremt, közösséget hoz létre és biztos fennmarad az a civil szervezet, amely mögött 

valós társadalmi igény, érdeklődés van – vélte Szalay-Bobrovniczky Vince. A magyar 

Miniszterelnökség civil és társadalmi kapcsolatokért felelős helyettes államtitkára a Kolozsvári 

Magyar Napok keretében osztotta meg meglátásait, tapasztalatait a Mathias Corvinus 

Collegium Egyesület (MCC) erdélyi képviselőivel és a közönséggel. A Civil szervezetek 

működése Erdélyben című kerekasztal-beszélgetésen elhangzott, hogy Erdélyben a 

rendszerváltás óta számos jól működő, talpraesett civil szervezet látja el a közösségi jót 

szolgáló, társadalomszervező és közösségépítő feladatokat. A határon túl Erdélyben 

különösképpen kilőtt a civil szervetek tevékenysége és az együttműködés is, amit meg tudtak 

valósítani akár a magyar állammal, különböző önkormányzatokkal, vagy magyarországi civil 

szervezetekkel, ugyanis alapvetően két formában lehet határon túlról magyar támogatáshoz 

jutni. Az egyik a Nemzeti Együttműködési Alap keretében való önálló pályázás, a másik a 

társpályázás egy magyarországi civil szervezettel. Tehát jól látható, hogy nagy mértékben 

kiszélesítettük a határól túli civil szervezetek pályázati lehetőségét” – hangsúlyozta Szalay-

Bobrovniczky Vince Magyarország kolozsvári főkonzulátusának #főtér23 nevű magyarnapos 

rendezvényhelyszínén.  

 

Élni vagy túlélni Kolozsváron? – A kincses város fejlődési lehetőségeit 

boncolgatták a magyar napokon  
2024. augusztus 23. – Krónika 

Lesz-e a mostani huszonévesnek valaha saját ingatlanuk Kolozsváron? Tíz év múlva 

végigautózhatunk-e a kincses város körgyűrűjén? És vajon metróval utazhatunk a város 

különböző pontjai között? Ilyen és hasonló kérdésekre kereste a választ Oláh Emese, Kolozsvár 

alpolgármestere, Szász Levente, a Babeș-Bolyai Tudományegyetem rektorhelyettese, Ambrus 

Ádám ingatlanbefektető, az Amera Tower tulajdonosa, Szélyes Levente, a Codespring Kft. 

tulajdonosa a Kolozsvári Magyar Napokon rendezett beszélgetésen. A csütörtök esti 

rendezvényen terítékre kerültek ugyanakkor az IT romániai fellegváraként emlegetett 

Kolozsvár fejlődési lehetőségei, illetve az azokat gátló tényezők. Fontos kiindulópontot jelentett 

az a kérdéskör, hogy vajon az informatikai szektor csillaga a gyors felívelés után zuhanóban 

van-e.  

 

 

 

E
rd

é
ly

 

https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kilott-az-erdelyi-civil-szervetek-tevekenysege-a-magyar-kormany-kifejezett-szandeka-a-tamogatasok-novelese
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kilott-az-erdelyi-civil-szervetek-tevekenysege-a-magyar-kormany-kifejezett-szandeka-a-tamogatasok-novelese
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/elni-vagy-tulelni-kolozsvaron-n-kolozsvar-fejlodesi-lehetosegeirol-beszelgettek-a-magyarnapokon
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/elni-vagy-tulelni-kolozsvaron-n-kolozsvar-fejlodesi-lehetosegeirol-beszelgettek-a-magyarnapokon


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. augusztus 26. 

 

 

Trunki csángó gyerekek magyar oktatásának lehetőségeit keresi a 

Csángószövetség 
2024. augusztus 23. – maszol.ro 

A helyi iskola vezetőségével tárgyal a Csángószövetség annak érdekében, hogy a Bákó megyei 

Trunk településen leégett Magyar házban eddig délutáni foglalkozásra járó gyerekek számára 

biztosítani tudják a magyar nyelv oktatását - nyilatkozta a Maszolnak Pogár László a Moldvai 

Csángómagyarok Szövetségének (MCsMSz) elnöke. Közölte, mivel óvodáskorúak is jártak a 

Magyar házba, három teremre lenne szükségük. Az óvodások foglalkoztatására használt 

bútorokat nem sikerült kimenekíteni a lángoló épületből, így azt vásárolni kell, de az állami 

iskolában valószínűleg nem fogják tudni megoldani a kicsik altatását, erre nem megfelelő az 

inrastruktúra - tette hozzá Pogár László. A 2020-ban átadott, korszerűen felszerelt ingatlanból 

csak a falak maradtak, amikor augusztus 11-én tűz ütött ki a szomszédos kultúrotthonban. 

 

„Sok román gyermekkorában játszik meghatározó szerepet a magyar kultúra” – 

MCC Lounge a Kolozsvári Magyar Napokon 
2024. augusztus 25. – maszol.ro 

A magyarok román kultúrában való reprezentációjáról értekeztek a meghívott szakértők a 

Kolozsvári Magyar Napokon szombat délután. A TIFF Házban működő MCC Lounge-ban 

lezajlott beszélgetés résztvevői kiemelték, Romániában különleges helyet foglal el a magyar 

kultúra, a művészi együttműködések sikeresek, ugyanakkor a román irodalomban mindig is 

volt egy vonzalom a „csábító magyar nő” mítosza iránt. Mint Ciprian Mihali filozófus kiemelte, 

társadalmunkban hiányos a kölcsönös megismerés gyakorlata, ennek orvoslására már az 

egyetem előtt meg kellene teremteni a kultúrák kétirányú mozgását „a veszteség érzése nélkül, 

a kölcsönös gyarapodás egy formájaként” – hangzott el a beszélgetésen.  

 

Fiatal vállalkozók gyorsítópályán – véget ért a 15. jubileumi Workshop-tábor  
2024. augusztus 25. – szekelyhon.ro 

Vasárnap reggel véget ért a sepsiszentgyörgyi Junior Business Club által szervezett négy napos 

15. jubileumi workshop tábor. Az erdő közepén levő Benkő vendégházban a fiataloknak 

lehetősége nyílt új információk befogadására, kapcsolatok kialakítására és nem utolsósorban a 

vállalkozói léthez szükséges tudnivalók elsajátítására. A Junior Business Club rendezvénye 

elsősorban a fiatal vállalkozókat és a munkaerőpiacra épp csak belépő, náluk is fiatalabbakat 

célozta meg, hogy egy kis ambícióval, önismerettel, bátorsággal, lendülettel és optimizmussal 

ruházza fel őket, és olyan kapcsolatokat építhessenek ki, amelyek által növekedhetnek, 

fejlődhetnek, ha elakadnak, továbbléphetnek. A tábor szervezését a Bethlen Gábor Alap, a 

Communitas Alapítvány és Kovászna Megye Tanácsa támogatta.  
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„Ez a mi jövőnkről szól” – Interjú Gal Alinával, Gajcsána új polgármesterével 
2024. augusztus 25. – maszol.ro 

Gal Alina már gyerekként játszadozott a gondolattal, hogy mi lenne, ha egyszer polgármester 

lenne, ez a kiskori fantáziálás pedig idén valóra vált: első alkalommal lett helyi, csángó 

származású polgármestere a Bákó megyei Gajcsána községnek. Hamarosan át is veszi a 

mandátumot, ám mielőtt ténylegesen megkezdené munkáját a közösség élén, elmesélte, 

honnan is indult, merre tart, és hogy ki is valójában Gal Alina, amikor épp nem polgármester. 

„Egy faluközösségben még mindig sokszor felmerül a kérdés, hogy egy fiatal, hajadon, csángó 

magyar nő jól tud-e végezni egy ilyen horderejű munkát. Számomra ez nagy kihívás. Nem 

gondoltam, amikor jelöltettem magam, hogy nyerni fogok. Reméltem, hogy bejutok a tanácsba, 

de ennyi. Aztán nyertem, és kezdtek hívni mindenféle újságoktól, meg konferenicákra, 

panelbeszélgetésekre kérni fel, na az nehéz volt, én ehhez nem voltam hozzászokva” – mondta 

el.  

 

Összeöntötték a búzát a Magyarok Kenyeréhez Marosvásárhelyen  
2024. augusztus 25. – szekelyhon.ro 

Búzaösszeöntő ünnepséggel kötötték össze Marosvásárhelyen vasárnap az új kenyér ünnepét 

és a vártemplomi gyülekezet tagjai a vidéki gazdákkal közösen adtak hálát az idei termésért. 

Több mint hetven gazda ajánlott fel búzát, lisztet, zöldségeket árvaházaknak és különböző 

missziókat végzőknek. Magyarországon 2010-ben indították el a Magyarok Kenyere – 15 millió 

búzaszem nevet viselő adománygyűjtést, amelynek lényege, hogy a gazdák búzát, lisztet, 

kenyeret ajánlanak fel a rászorulóknak, legyenek azok családok, egyesületek, alapítványok, 

árvaházak. A mozgalomnak, amely Erdélyben is meghonosult, a mottója: „minden magyar 

felelős minden magyarért.” A Romániai Magyar Gazdák Egyesületének marosi szervezete 

tizennegyedjére szervezett búzaösszeöntő ünnepséget, idén ezt összekötötték a református 

gyülekezetekben hagyományosan megtartott új kenyér ünnepével és az úrvacsoraosztással.  

 

Egy percig sem hagyták unatkozni a közönséget a Székelyföldi Lovas Ünnep 

fellépői  
2024. augusztus 25. – szekelyhon.ro 

Színvonalas és eseménydús volt a 17. Székelyföldi Lovas Ünnep szombati napja, és a vasárnap 

is számos élményt, érdekességet kínál. Várhatóan a zárónapra is több ezer néző látogat ki a 

Gyergyószentmiklósi lovaspályára. Az a tény, hogy még este, sötétedés után is több ezer néző 

követte a Székelyföldi Lovas Ünnep műsorát, már önmagáért beszél. Egész nap sokan voltak a 

gyergyószentmiklósi lovaspályán, és aki valami miatt csak rövidebb ideig tudott ott lenni és 

találomra, a program megtekintése nélkül nézte valamelyik programszámokat, csak minőségi 

látványt, élményt kaphatott.  
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A 125. zsoltár köszöntésként a 125 éves templomnak  
2024. augusztus 25. – szekelyhon.ro 

Ünnepel a gyergyószentmiklósi református közösség. 125 éve épült a templomuk, amely az 

akkori Csík vármegye első protestáns temploma volt. Az egyhetes ünnepségsorozat nyitó 

istentiszteletén Balog Zoltán püspök a 125. zsoltár szövegéből kiindulva hirdetett igét. Az 

istentisztelet kezdetén Páll Attila-Csaba, a Székelyudvarhelyi Református Egyházmegye 

esperese mondott imát a hívők által megtöltött templomban, majd Balog Zoltán, a 

Magyarországi Református Egyház Dunamelléki egyházkerületének püspöke lépett a 

szószékre. A 125. zsoltár szövegéből kiindulva hirdetett igét. Születésnapi ajándéknak szánta e 

zsoltár választását a 125 éves templom számára. A Zsoltár üzenete a hogy az Isten átkarol 

bennünket mint ahogyan a hegyek, a Gyergyói medencét, vagy ahogy a Kárpátok a védik a 

nemzetet, az egyházat. Figyelmezteti arra az embert, hogy ne a bűnösöket kövesse, hanem 

maradjon az igaz úton, egyenes járással és akkor jót fog tenni vele az Úristen, ahogy nagyon 

sok jót tett velünk személyes életünkben és történelmünkben is” – hangzott el. A gyergyói 

egyházközség most kezdődött egyhetes ünnepségsorozatának mottója: „Az Ige ereje” – mintegy 

erre utalva beszélt a munka és az ima sorrendjének fontosságáról is.  

   
Bauer Edit: Szakmai háttér, stratégia, morális iránytű nélkül nem fog menni 
2024. augusztus 23. – Ma7.sk 

“Sok reményünk szertefoszlott, és az, hogy a Szövetség, úgy tűnik, mintha kómában lenne, 

semmiképpen sem biztató. Nem reagál, nincs véleménye, vagy ha van, jól titkolja” – kezdte 

véleményét Bauer Edit, korábbi európai parlamenti képviselő a Magyar Szövetségről. “A párt 

honlapja például szégyenszemre még mindig brüsszeli irányváltásra biztat. A dolog lényegét 

tekintve a sokéves tapasztalat azt mutatja, hogy az itt élő magyarok érdekeit a szlovák politikai 

szubjektumok nem értik, nem ismerik és nem képviselik” – mondta, majd hozzátette, az a 

bizalmi tőke, amit a párt több évtizeden keresztül kapott, mára elfogyott.  

 

A harmincéves együttműködés ünnepe 
2024. augusztus 23. – Új Szó 

Díjátadóval egybekötött jubileumi ünnepséget tartottak a rábapatonai Szentháromság 

templom előtt, ahol hivatalosan is megújították az Egyházkarcsa és a magyarországi 

Rábapatona testvértelepülések közötti három évtizedes barátságot. Szorgalmazzák a két 

településen működő szervezetek, oktatási-nevelési, művelődési és sport-intézmények között 

kialakítható és rendszeressé tehető együttműködést, ami az élet minden területén virágozhat. 

Szakmai téren is számítanak egymás segítségére, nemcsak mezőgazdasági, hanem a tudomány 

egyéb területein működő vállalkozók tudására is. “Felmerült egy cserediák program ötlete is, 

melyet jelenleg Burján Imrével, Rábapatona alpolgármesterével, a helyi általános iskola 

igazgatójával egyeztetünk” – tette hozzá Mórocz Péter, Egyházkarcsa polgármestere.  
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Van mire büszkének lenni a Mátyusföldön 
2024. augusztus 23. – Ma7.sk 

Hagyományosan Deákin, Szent István király ünnepén tartotta meg régiótörténeti 

konferenciáját a Csemadok. Ezúttal Alsószeli, Diószeg és Nagyfödémes település történelmi, 

kulturális és társadalmi fejlődésének folyamatáról szerezhettek ismereteket a jelenlevők. 

Alsószeli magyar kultúrájáról, az „éneklő” falu múltjáról és jelenéről a község legendás tanító 

bácsija és karnagya, Szabados László mesélt a jelenlévőknek. A diószegi Csemadok hetven 

évéről Csanaky Eleonóra mesélt, kitérve a reszlovakizáció időszakára is, amely a felvidéki 

magyarság megalázása volt. Előadásában a szónok azt magyarázta, hogy a nemzeti múlt 

erkölcsre, gerincességre, nyelvhűségre tanít. Szabó László nagyfödémesi helytörténész hosszú 

évek kutatásait mutatta be, amelyek leginkább Borsos Mihályhoz, a szeretett nagyfödémesi 

jótékony paphoz kötődnek. 

 

Szépíró papok és szerzetesek 
2024. augusztus 23. – Ma7.sk 

Sajtótörténeti szempontból egyedülálló mű Sztyahula László Csehszlovákiai Magyar 

Egyházirodalmi Lexikon című könyve. Hiánypótló mű, amely tömörsége ellenére olvasmányos, 

a többi között betekintést enged olyan korokba, amikor a legalapvetőbb jogok követeléséért is 

börtön járt, az egyház pedig megtűrt intézményként működött. A kutatást évekkel ezelőtt 

kezdte, amikor az ELTE doktori iskolájába járt. Az évek során 274 személyt sikerült felkutatnia, 

akik gazdagították az egyházi irodalmat. Pozsony, Győr, Pannonhalma, Esztergom, Eger, 

Székesfehérvár, Nagyszombat, Rozsnyó, Kassa, Szatmárnémeti és Nagyvárad levéltáraiban 

kutatott. Lényegében ott, ahova a papokat a második világháború után kitelepítették a 

Felvidékről. 

 

Megjelent Ravasz József Mindennapi verskenyér című könyve 
2024. augusztus 23. – Felvidék.ma 

A Vámbéry Polgári Társulás gondozásában megjelent kötet első nagy lélegzetű ciklusa negyven 

év alkotói tevékenységét tekinti át, reprezentatív válogatásban. Művei folyamatos dialógusok a 

jelennel, az emlékezettel s a jövővel; a szűkebb haza, a Csallóköz arculatának változásait 

figyelemmel kísérve család- és helytörténeti igényességű lírai szociográfiát ismerhet meg az 

érzékeny olvasó; de fel-felbukkannak néphiedelmi és vallási motívumok is, valamint azok lassú 

eltűnésének fájdalmai. Ravasz József napi rendszerességgel írt versei az életet, mint folyamatot 

tekintik át, rögzítik, korántsem rendszerezve, hiszen maga az élet sem rendszerezve történik 

meg az emberrel. 

 

A reneszánsz Esterházy-kastély felújítását tervezik Galántán 
2024. augusztus 23. – Bumm.sk 

Galántán a reneszánsz Esterházy-kastély felújítását tervezik, amelyet Esterházy Ferenc 

építtetett körülbelül 1600-ban. A felújításra az Interreg Magyarország-Szlovákia program 

keretében kerül sor. A TASR-t Mária Kilácskóová, a város szóvivője tájékoztatta. Az Interreg 
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projekt keretében felújítják a homlokzatot, új vízvezetékeket és csatornahálózatot építenek, 

kicserélik az elektromos vezetékeket, felújítják a házasságkötő termet, és tanösvényt alakítanak 

ki az Esterházy család történetéről” - magyarázta. Az Esterházy-örökség – a történelem 

átörökítése a jövő generációinak (Dedičstvo Esterházy - zachovanie histórie pre budúce 

generácie) nevű projektre a város a magyarországi Tata városával közösen pályázott. A 

támogatás összege 1 253 755,79 euró. 

 

A magyar kultúrát ünnepelték Homonnán 
2024. augusztus 25. – Ma7.sk 

Nagyszabású operett gálakoncerttel ünnepelték a magyar kultúrát Homonnán. A rendezvényt 

a Csemadok helyi alapszervezete szervezte Magyarország pozsonyi nagykövetsége és kassai 

főkonzulátusa támogatásával, annak apropóján, hogy Homonna idén elnyerte a Szlovákia 

kulturális városa címet, illetve annak alkalmából, hogy ebben a félévben Magyarország tölti be 

az Európai Unió Tanácsa soros elnöki tisztségét. A város vezetése nevében Ondrej Babjarčík 

alpolgármester köszöntötte a résztvevőket, hangsúlyozva, összeköt bennünket, szlovákokat és 

magyarokat közös történelmünk, múltunk, kultúránk és hagyományaink, de összekötnek 

keresztény gyökereink és tagságunk is az Európai Unióban. 

 

A népmesék mögött húzódó történelmi valóság - interjú Éhn Lászlóval 
2024. augusztus 25. – Ma7.sk 

„A szlovákokat igazából nem érdekli a saját múltjuk. A magyaroknak viszont érdemes olvasni 

szomszédaik nemzetté válásának történetéről, hogy megértsék, miért alakult ki és milyen 

jellegű az a szlovák nemzeti tudat, amellyel gyakorlatilag mindennap ilyen vagy olyan 

formában találkoznak” – mondta Éhn László, aki A szlovák nemzeti lét kezdete címmel könyvet 

írt a szlovák nemzettudatról. Az asszimilációval kapcsolatban elmondta a szlovák nép nem csak 

kulturálisan, hanem felekezetileg is közel áll a magyarhoz, ami jelentősen megkönnyítette az 

asszmilációt. “Kis túlzással azt mondhatjuk, hogy elég csak jól megtanulni a másik nyelvét és 

ennyi elég is. Ilyen körülmények között az asszimiláció hajtóereje leginkább a társadalmi 

érvényesülés lehetősége vagy annak hiánya” – fogalmazott. 

                         
Jubilált a székelykevei Petőfi Sándor MME 
2024. augusztus 26. – Vajma.info 

A székelykevei Petőfi Sándor MME jubileuma alkalmából ünnepi műsort tartottak tegnap este 

a helyi moziteremben. Az ünnepség előtt az öt éve felállított köztéri Petőfi-szobornál 

koszorúztak, a Bukovinai Székelyek Országos Szövetségének és a Hajdúbagos település 

képviselői mellett a házigazdák, a székelykevei közösség nevében virágot helyeztek el a 

névadójuk szobránál, amelyet a szarvasiak ajándékaként kapták az egyesület 70 éves fennállása 

ünnepségére. A költő életét, munkásságát Szenes János, a Szarvasi Történelmi Életút 

Közalapítvány elnöke méltatta. A gazdag, tartalmas ünnepi műsor előtt Magyar János, az 
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egyesület elnöke köszöntötte az egybegyűlteket, valamint a meghívott vendégek is éltek a 

lehetőséggel és szóltak az ünneplőkhöz. Az ünnepségen részt vett László Eszter is, a Bukovinai 

Székelyek Országos Szövetségének elnök asszonya, aki Potápi Árpád János Nemzetpolitikáért 

felelős államtitkárt és Csibi Krisztinát, a Magyarság Háza igazgatóját is képviselte. 

 

Nő az igény az egész napos ellátásra 
2024. augusztus 23. – Magyarszo.rs  

Szeptembertől bővíti az óvodai csoportjai számát a Bambi Iskoláskor Előtti Intézmény a Duna 

utcai központi épületében. A jelenleg is zajló munkálatokat megtekintette Ótott Róbert 

tartományi titkár, a tartományi kormány alelnöke és Szatmári Adrián, Topolya községi elnöke. 

A vendégeket Fényszárosi Fekete Tímea, az óvoda igazgatónője köszöntötte és kalauzolta körbe 

az épületben, ahol a legfelsőbb szinten két új csoportszoba, illetve a gyermekek és a felnőttek 

számára két új vizesgóc kialakítása van folyamatban. – A tartományi titkárság az idén összesen 

186 millió dinár értékben írt ki pályázatot a vajdasági tanintézmények felújítási munkálataira. 

A Bambi is az egyik nyertese ennek a pályázati körnek, amire 34 óvoda, általános és középiskola 

jelentkezett sikeresen. 

 

Több mint ezer résztvevő a Szabadkai Félmaratonon 
2024. augusztus 25. – PannonRTV 

A legtöbben a rövidebb távokra neveztek, de a félmaratoni versenyen is nagyjából 400 

versenyző indult. Mint minden évben a futam útvonala Szabadka patinás épületei között 

vezetett, a versenyzőket a célban pedig a Gimnázium épületét ábrázoló befutóérem várta. 

Ezúttal is több országból érkeztek résztvevők a 7. Szabadkai Félmaratonra, a legtömegesebben 

Magyarországról. Az idei Szabadkai félmaraton, ahogy minden évben ezúttal is az egy nappal 

korábban a tészta partival kezdődött. A rajtközpontban a versenyzők nem csak az induló 

csomagot vehették át, de egy kis kalóriával is feltölthettél energiaraktáraikat a másnapi futam 

előtt. Teleki György, elnök, Trón Futóklub, Szabadka: „A tészta állítólag jó a futás előtt. Nincs 

képem róla, hogy mit futnék, ha nem enném meg, de majd kiderül.” 

 

Búcsút tartottak és a falu 125 éves évfordulójáról is megemlékeztek Szilágyin 
2024. augusztus 25. – PannonRTV 

Vasárnap szentmisével, felvonulással és térzenével ünnepeltek. Búcsút tartottak és a falu 125 

éves évfordulójáról is megemlékeztek ma Szilágyin. A háromnapos esemény keretében 

vasárnap búcsúi szentmisével, felvonulással és térzenével ünnepeltek. Ünnepi felvonulás előzte 

meg a búcsúi szentmisét Szilágyin. A népviseletbe öltözött gyerekek a helyi fúvós zenekarral 

közösen érkeztek meg a Szent István templomhoz. A szilágyi fiataloknak is sokat jelent ez az 

ünnep. Szanka Emma, Szilágyi: „A búcsú egy nagyon szép ünnepség. A családdal, valamint a 

barátokkal is jó találkozni. Én nagyon örülök ennek az ünnepnek, mivel a rég nem látott 

rokonaimat is láthatom.” Molnár Tamás jelenleg többnyire Sopronban tölti az idejét, de a 

búcsúra ő is szívesen hazajött. „A szívem mindig hazahúz ilyenkor, búcsúkor. A szilágyi fúvós 
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zenekart vezetem, és most egy térzenét fogunk adni a szentmise után, ami már tradíció több 

évtizede.” 

 

Lovaskocsival érkezett az új kenyér a tiszaszentmiklósi templomba 
2024. augusztus 25. – PannonRTV 

Szent István-napi ünnepséget tartottak Tiszaszentmiklóson. A Piros Tulipán Magyar 

Hagyományőrző és Környezetvédelmi Egyesület gazdag műsorral készült. Lovaskocsival 

érkezett meg az új búzából készült kenyér a Szent József Római Katolikus templomba, majd 

kenyérszenteléssel egybekötött szentmisén emlékeztek meg államalapító királyunkról. A 

helyiek számára fontos ez az ünnep. A faluban mindössze alig több mint 200 magyar él. Varga 

András, Tiszaszentmiklós: „70 éves vagyok, és sokat jelent, mint magyarnak, mint 

katolikusnak, hogy tovább vigyük a hagyományokat, amit Szent István ránk hagyott.” Az 

ünnepség a Piros Tulipán Magyar Hagyományőrző és Környezetvédelmi Egyesület 

székházában folytatódott. A helyi művelődési csoportok mellett, a környező települések 

kultúregyesületei is felléptek, valamint Bíró László és csapata is színes összeállítással érkezett 

Mezőtúrról. 

 

Vajdasági Társasjáték Találkozó Péterrévén 
2024. augusztus 25. – PannonRTV 

Ezen a hétvégén tartották meg Péterrévén a második Vajdasági Társasjáték Találkozót. A 

Vajdasági Társasjáték Klub által szervezett eseményre az egész tartományból érkeztek 

vendégek. Több mint 250 modern társasjáték, tapasztalt játékmesterek és jó hangulat – ez 

várja azokat, akik tegnap vagy ma ellátogatott a Péterrévén megszervezett második Vajdasági 

Társasjáték Találkozóra. A kétnapos eseményen több mint félszáz játékos vett részt Vajdaság 

több településéről. Borbás Katalin Újvidékről utazott el a péterrévei eseményre. „Azért, mert 

lehet társalogni, nem muszáj éppen veled egyidősekkel, lehet fiatalabbakkal, idősebbekkel is, 

csak valakivel, akinek hasonló az érdeklődési köre, akkor meg lehet próbálni és jól lehet 

szórakozni.” Ágoston Gabriella Szabadkáról érkezett szegedi párjával, akivel 

társasjátéktáborba is szoktak járni Magyarországon. Most a Carcassone lapkás játékot űzik, de 

számos más társasjátékot is kedvelnek. 

                       
Lengyel delegáció tett látogatást Kárpátalján 
2024. augusztus 24. – Karpat.in.ua 

A napokban munka látogatáson járt Kárpátalján a lengyelországi Lublini Vajdaság delegációja. 

A küldöttséggel tisztviselők, vállalatvezetők, tudósok, Ukrajna partnerei érkeztek a megyénkbe. 

Jarosław Stawiarski, a Lublini Vajdaság vezetője szerint Kárpátaljának, Ukrajna EU felé vezető 

útján a zászlóvivő szerepét kell betöltenie, mivel négy uniós országgal határos és progresszív 

nézeteket vall. Lengyelország, akárcsak a megszállók elleni harcban, ebben is kész anyagilag is 

támogatni Ukrajnát. Zbigniew Wojciechowski, a Lublini Vajdaság korábbi vezetője, a Lengyel 
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Szejm képviselője szerint Ukrajna és Lengyelország gazdasági, szociális és kulturális téren is 

erős fejlődési lehetőségekkel rendelkezik. Emellett országa kész továbbra is támogatni 

szomszédját. Különösen a Lengyelországban tartózkodó menekülteknek nyújtott segítséggel, 

az ukrán hadsereg pénzügyi támogatásával és az együttműködés területeinek bővítésével. 

 

100 iskolatáskát kaptak a kárpátaljai elsősök a Rákóczi Szövetségtől 
2024. augusztus 24. – KISZo.net 

Száz kényelmes iskolatáskát adott át a Rákóczi Szövetség a Hársfalvi, Horlyói, Nagybereznai, 

Felsődomonyai, Turjaremetei, Beregrákosi, Baranyai, Felsőkerepeci és Fülöpfalfi kistérség első 

osztályt kezdő csemetéinek. A táskákat a Szövetség nevében Marjana Maruszinec, a megyei 

katonai adminisztráció oktatási osztályának vezetője és dr. Cseh Áron ungvári vezető konzul 

adta át a kistérségek oktatási hivatalai vezetőinek. „Ez a támogatás most nagyon fontos 

gyermekeink számára. Különösen azoknak, akik elvesztették szüleiket, vagy akiknek családja 

nehéz életkörülmények közé került. A régió vezetősége és az általános középfokú oktatási 

intézmények igazgatói nevében köszönjük partnereink folyamatos együttműködését és 

rendszeres segítségét. Harmadik éve tartunk együtt ilyen akciót” – hangsúlyozta Marjana 

Maruszinec. 

 

Közel ezer rászoruló gyermek részesült tanszercsomagban a KRE jóvoltából 
2024. augusztus 23. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Református Egyház (KRE) a tavalyi év végén az esperesek segítségével felmérést 

végzett, hogy az egyházmegyékben hány árva, félárva és szociálisan hátrányos helyzetű 

gyermek él. Ennek eredményeként programot dolgoztak ki, hogy 959 gyermek iskolakezdését 

támogatni tudják. Az egyházkerület támogatási programjához a németországi Gustav Adolf 

segély- partnerszervezet állt, így megtörténhetett a tanszercsomagok beszerzése. Az átadásra 

Beregszászban, a püspöki hivatalban került sor. Zsukovszky Miklós gazdasági igazgató, 

programfelelős szintén megerősítette, hogy nagy szükség van Kárpátalján a családok 

támogatására, ezért keresték fel régi támogatójukat arra kérve, hogy lehetőségükhöz mérten 

segítsenek, hogy a szóban forgó, közel ezer hátrányos helyzetű gyermeknek meg tudják 

vásárolni a tanszercsomagokat. 

 

Harkiv megyei gyerekek üdülnek magyar támogatással Jánosiban 
2024. augusztus 24. – Kárpátalja.ma 

Folytatja a belső ukrajnai gyerekek támogatását Magyarország Külgazdasági és 

Külügyminisztériuma. Ahogy korábban több alkalommal, úgy most is a program lebonyolítója 

a Tisza Európai Területi Társulás, aminek immár ez a hetedik gyermekcsoportja. A 

programban ezúttal is Harkiv megyéből érkezett fiatalok vesznek részt, zömében olyan 

gyerekek, akik valamely hozzátartozójukon keresztül személyesen is érintettek a háborúban. A 

táboroztatást a makkosjánosi Helikon Hotelben szervezték meg. Az itt töltött egy hét alatt a 

fiatalok megismerkednek a kárpátaljai turisztikai látványosságokkal, mint például épített 

örökségeink vagy termálfürdőink. Magyarország a háború kitörése óta határozottan kiáll az 
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érintett gyerekek támogatása mellett, és különböző szervezeteken keresztül több mint 8000 

fiatalnak biztosított már lehetőséget, magyarországi, illetve kárpátaljai táborozásokra. 

 

Harmadik Határtalanul nyári tábor az Ungvári Dayka Gábor Líceumban 
2024. augusztus 25. – Kárpátalja.ma 

Idén megközelítőleg százhúsz gyerek vett részt a már hagyományossá vált Határtalanul nyári 

táborban az Ungvári Dayka Gábor Líceumban. A programok külön zajlottak az első négy 

osztályosok és az ötödikesek-nyolcadikosok körében 2024. augusztus 19-23 között. Az alsós 

diákoknak leginkább az iskola környékén voltak programjaik. Ők részt vehettek kézműves 

foglalkozásokon, népi és ügyességi játékokon, színházi előadáson. Az idei tábor az ötödik-

nyolcadik osztályokban leginkább a honismeret köré épült. Hétfőn a diákok ellátogattak 

Munkácsra és Kendereskére, ahol a Feszty-körkép vázlatait készítették. A kirándulás alatt 

megismerkedtek a város történelmi központjával, Munkácsy Mihály életével, és meglátogatták 

az egykori bank épületét is, amelyben jelenleg a Magyar Ház működik. 

 

II. Tiszapéterfalvai Népzene és Néptánctábor a Kárpátaljai Magyar 

Pedagógusszövetség szervezésében 
2024. augusztus 25. – Karpat.in.ua 

Augusztus 19.-e és 24.-e között került megrendezésre a III. Tiszapéterfalvai Népzene és 

Néptánctábor a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség szervezésében. A rendezvénynek a II. 

RF KMF Egán Ede Szakképzési Centrum Tiszapéterfalvai Szakképzési Központja adott otthont. 

A táborban idén a Tulipán Tanoda Népművészeti Iskola Tiszapéterfalvi művészeti iskolájának 

25 növendéke vett részt. A táborlakók a hét folyamán a bukovinai, szilágysági, felcsíki, 

dunántúli és mezőföldi tájegységek népzenéjével ismerkedtek meg a népi ének, néptánc és a 

hangszer foglalkozásokon. A szervezők a népi hangszerek széles skálájával készültek: brácsa, 

citera, tambura, nagybőgő, hegedű. Turjanica Emília, a Nyíregyházi Egyetem népzenei 

tanszakának harmadéves hallgatója, a Tulipán Tanoda Népművészeti Iskola Tiszapéterfalvi 

művészeti iskolájának hegedűoktatója elmondta, a tábor a kikapcsolódáson kívül kiváló 

alkalom a tanévre való felkészülésre. 

 

Jónás Tibor és növendékei alkotásaiból nyílt tárlat az ungvári főkonzulátuson 
2024. augusztus 25. – Karpat.in.ua 

A romáknak nincs saját államuk, szétszórva élnek szerte a világban, ugyanakkor összetartóak, 

őrzik nyelvüket, hagyományaikat és kultúrájukat, és szerves részét képezik a multikulturális 

Kárpátaljának. Magyarország ungvári főkonzulátusa az Államalapítás és az új kenyér ünnepét 

méltató rendezvénysorozata keretein belül, valamint Ukrajna Függetlenségének Napja 

előestéjén adott otthont Jónás Tibor festőművész és a „ROM-ART” művészeti iskola 

növendékei különleges, színes alkotásaiból összeállított tárlatnak. A diplomáciai képviselet 

aulájában kialakított kiállítás a roma kultúra értékeit, hagyományait, a roma élet 

mindennapjait tárják elénk. Ez a mai tárlat jó példája annak, hogy kell támogatni és 
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együttműködni más közösségekkel, egy új világot teremteni, fogalmazott Bacskai József, 

Magyarország ungvári diplomáciai képviseletének főkonzulja. 

 

Elektronikus sajtó 
 

Határok nélkül 

2024. augusztus 23. – M1 

A Székely Szabadság napján elfogadott - a román kormánynak címzett - beadványra június 

végén elutasító válasz érkezett a román közigazgatási minisztertől. A tárcavezető szerint nincs 

jogalapja a székelység területi autonómiaigényének. 

 

A Székely Nemzeti Tanács július végén küldte el viszontválaszát, ebben Románia nemzetközi 

kötelezettségvállalásaira hívja fel a figyelmet, kiemelten az Európa Tanács 1201-es ajánlására, 

amely kimondja: "Azokban a körzetekben, ahol egy nemzeti kisebbséghez tartozó személyek 

többséget alkotnak ezen személyeknek jogukban áll, hogy  (...)  autonóm közigazgatási 

szervekkel, vagy különleges státusszal rendelkezzenek."   Izsák Balázs SZNT elnöke mondja el 

a részleteket. 

 

A Rákóczi Szövetség a Kassa-vidéki járásban található Buzitán bővítette az iskolabusz-

hálózatát. A szövetség programja a pozsonyi agglomerációtól egészen az ukrán határ melletti 

Nagykaposig és a zoboralji szórványig lefedi közel a teljes felvidéki magyarok lakta 

településeket. A buzitai magyar iskola önerőből eddig is működtetett két buszt, de az egyik 

javíthatatlanná vált, így az iskolakezdés előtt jókor jött a Rákóczi Szövetség segítsége.  

 

A Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség ismét megszervezte a Kárpátaljai Nyári Kölcsey 

Pedagógusakadémiát, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán. Az akadémia 

résztvevői idén a kárpátaljai magyar nyelvű oktatásról, a kisebbségi jogokról és a digitális kor 

oktatást formáló hatásáról hallgattak előadásokat, valamint gyakorlati képzésben vehettek 

részt.  

 

31. alkalommal rendezték meg az Anyanyelvápolók Szövetsége ifjúsági táborát Széphalmon, a 

Magyar Nyelv Múzeumában. Idén a korábbi évekhez hasonlóan az anyaországi fiatalok mellett 

Erdélyből és a Vajdaságból is érkeztek résztvevők. A sokszínű rendezvényen nyelvtudományi 

előadások mellett még ismeretterjesztő foglalkozásokat is tartottak a fiataloknak.  

https://mediaklikk.hu/musor/hatarok-nelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/hatarok-nelkul/
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A Hit és Fény közösségek értelmi sérültek, családtagjaik és barátaik közössége, akik 

rendszeresen találkoznak, hogy barátkozzanak, együtt imádkozzanak és ünnepeljék az életet. 

A szervezet Magyarkanizsán is működik. Minden nyáron tábort szerveznek, hogy a gondjaikra 

bízott sérült emberekhez közelebb vigyék az egyházi tanításokat. Idén is a tóthfalui plébánia 

adott nekik otthont.  

 

Atlas Házsongárd – Kiállítás a kolozsvári Szabók Bástyájában. A 2022-ben kezdődött 

Aszéleskörű digitális felmérésével és dokumentálásával, a szakemberek feltérképezték a 

temető történelmi részét. Az Atlas Házsongárd projekt lehetőséget nyújt a temető virtuális 

bejárására és újszerű megismerésére. A milliméternyi pontossággal rögzített részletek lehetővé 

teszik a feliratok, művészi faragások akár a növények azonosítását is. A kiállítás az 

összegyűjtött anyagból mutat be részleteket, amelyek digitálisan hozzáférhetőek minden 

érdeklődő számára.  

 

 

Kárpát-medence 

2024. augusztus 25. – M1 

„Hagyatékunk a létünk“- a közösségépítés az elsődleges szempont a gömöri 

kisközségben Lekenyén 

Felvidéken, Tornaljától északra, a Sajó összeszűkülő völgyében fekszik Lekenye. Egy évszázada 

éppen, hogy a településhez csatolták Sajótiba községet. A két település lakossága együtt sem éri 

el a háromszáz főt, azonban magyar többségét napjainkig megőrizte. Református temploma a 

15. század végén épült gótikus stílusban, ma már műemléki védettséget élvez. A parányi 

település vezetésének fontos a múlt, de annál fontosabb a jövő: immár sokadik alkalommal 

szervezik meg a „Hagyatékunk a létünk“ elnevezésű rendezvényt. 

 

100 éves Bartha Mihály, az Úz-völgyi veterán 

Trombitaszóval fogadták a sepsiszentgyörgyi Bartha Mihályt, az egyik utolsó még élő Úz-völgyi 

veteránt a szotyori kultúrotthonban. A kissé nehezen megszólaló második világháborús kürt, 

legalább annyi idős, mint Misi bácsi. A díszes fogadtatás a kereken száz esztendős egykori 

honvédnek szólt. Annak, aki nemcsak megélte és túlélte az 1944-es Úz-völgyi szovjet betörést, 

hanem szívós kitartással az emlékezet állomásait is végigjárta. 

 

Vadvízi túrát szervezett a Tisza felső szakaszán a Kárpátaljai Magyar 

Nagycsaládosok Egyesülete 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete kiemelt hangsúly fektet arra, hogy a tag 

családok – felnőttek és gyerekek – minél jobban megismerjék Kárpátalja magyar vonatkozású 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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történelmi értékeit, nevezetességeit. Ennek jegyében szerveznek minden évben vízitúrát a 

Tisza felső szakaszán Velététől Nagyszőlősig, amelyre mindig sokan jelentkeznek. 

 

Valkai sor és tanyavilág 

Locsolják a fűszerpaprikát a délvidéki határban. Gulyás Boja Rózsa és férje a Valkai sori 

tanyákon nőttek fel és bár a család később a faluba költözött, a tanyavilág iránti vonzalom még 

mindig bennük él. Itt vezetik gazdaságukat is. Én szívesen maradtam volna a tanyán, de a 

szülők is ragaszkodtak, akkor még mind a kettő a tanyához és akkor, szerettünk volna azért 

külön lakni, de mindig visszamentünk, tehát a földek, azok a szívügyünk volt, meg minden. 

Jószágokat is tartottunk, de utána, amikor nagyon lement az ára, akkor elkezdtünk ilyen 

konyhakerti, ilyen paprika, meg kapor, meg locsolással foglalkozni. 


